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Comparative study on histological structure of larval midgut in queen 

and workers of native honey bee race( Apis mellifera jementica, 

Hymenoptera :Apidae ).  

 رقٍت يحًذ انًحًادي، أحًذ عبذالله  انغايذي  ٔدلال يصهح اندذعاًَ

الملخص 

نٍزقاث يهكت   (انًعذة)حُأنج ْذِ انذراطت انخزكٍب انُظٍدً نهًعً انًخٕطظ  

  حٍث Apis  mellifera jemenatica Ruttner (انبهذي)ٔشغانت َحم انعظم انًًٍُ 

أظٓزث انُخائح انذقت ٔالإعداس فً انخزكٍب نٓذِ انحشزة فقذ ٔخذ اخخلافاث فً ٌزقاث 

ًٌز انًعً  .انًهكت ٔانشغانت فًٍا بًٍُٓا ٔكذنك اخخلاف فً الأعًار انًخخهفت نًٓا

انًخٕطظ  بذرخاث يٍ انًُٕ فً أعٕارْا انًخخهفت خلال عًهٍت انخبذل ، ًْٔ انغٕر 

انٍزقً، انذي درص يُّ انعًزٌٍ انثانث ٔانخايض فً كم يٍ انًهكت ٔانشغانت ؛ حٍث 

حًج حغذٌت ٌزقاث انًهكاث بغذاء يهكً يكثف عٕال فخزة انغٕر انٍزقً ، فً حٍٍ حًج 

حغذٌت ٌزقاث انشغالاث بانغذاء انًهكً فً الأٌاو انثلاثت الأٔنى فقظ ، أيا فً عًزْا 

ٔأظٓزث َخائح انذراطت انخً . انخايض فكاَج حغذٌخٓا عهى خهٍظ يٍ انعظم ٔخبش انُحم 

بظٍغت فً  فً انعًز انٍزقً حًٍشث بأَٓا (انًعذة) انًعً انًخٕطظأَظدت أخزٌج بأٌ 

حزكٍبٓا ٔفً بذاٌت يزاحم َشأحٓا انخً حكٌٕ عبارة عٍ أَبٕبت يًخذة ٔحشغم يظاحت 

كبٍزة يٍ اندظى ٔخذار انًعذة عبارة عٍ خلاٌا علائٍت يكعبت بظٍغت ٔحُبغٍ عهى عٕل 

ايخذادْا بانغشاء انحٕل انغذائً ٔحُحاط يٍ انخارج بعضلاث غٍز يًٍشة ، ٔ حُغهق انًعذة 

حٓذف ْذِ . يٍ انُاحٍت انخهفٍت ٔحُفصم عٍ انًعً انخهفً بٕاطغت انصًاو انبٕابً

نهًهكت ٔانشغانت فً عائفت ححٕراث انحادثت فً انًعً انًخٕطظ   دراطت الانذراطت إنى

َحم انعظم انبهذي ، حٍث ٔخذ يٍ انذراطت أٌ أَظدت انًهكت فً خًٍع الأعٕار كاَج 

ُُْانك أثز ٔاضح نُٕع انغذاء عهى انخزكٍب نهًعً   أكثز حغٕراً يٍ انشغانت ، ٔأٌ 

. انًخٕطظ 

  



Abstract 

This study deals with the histological structure of the midgut 

of the queen and worker in the Yemeni honey race Apis mellifera 

jemenatica Ruttner, 1976. where the results revealed the accuracy 

and the miracle of the histological structure of this insect; indeed, 

several differences were found out in larvae of queen and worker 

as well as in the different ages of each of its stages. The midgut 

passes through metamorphosis in different degree of development. 

In larval stage we studying 3
rd

 and 5
th

  instar, in case of queen and 

worker .Where queen larvae fed with extensive royal jelly in first 3 

days only, while in the 5
th

 instar fed with mixed of honey and 

breed bee . The results showed that the midgut tissues in the larval 

stage was simple in structure at the beginning of its grow, extended 

tube and occupy a large space of body, the midgut wall is a simple 

epithelium and cover with peritrophic membrane  surrounded by 

undifferentiating  muscles, and separate from hindgut by pyloric 

valve. There was differentiation between instar; and within the 

same stage. In this study we found that the midgut tissues of larvae 

in queen were more advanced than worker. 


